
SZAMOSÚJVÁR JÖVŐJE.

A Szamos völgyén kedves környezetben fekvő, idegenek 
-őv által is mintaszerűnek elismert elrendezésű városunk 
mindezideig csaknem teljesen nélkülözi azon intézményeket, 
melyek iránt a mai kor embere igényeket támaszt s melye
ket ma már minden számottevő város lakóinak biztosit, 
illetve biztosítani törekszik

Nem kutatom az okokat, melyek miatt városunk leg- 
kevésbbé sem haladt a korral, hisz azoknak konstatálása 
úgy sem segítene már a múltakon, ehelyett azonban ma 
már elérkezettnek látom az idejét annak, hogy komolyan 
és minden erőnkkel azon legyünk, hogy nem csupán az 
eszméken tartsunk elmefuttatási, hanem terveinket tett is 
kövesse. Hogy pedig ne csupán szép és talán elérhetetlen 
terveket forgassunk agyunkban, tartsunk rövid szemlét 
a minden intézmény alapját képező anyagi helyzetünkön, 
majd pedig az anyagi helyzettel állítsuk szembe azon 
intézményeket, melyek első sorban elkerülhetetlenül szük
ségesek, s hogyha mindezeknek rendezése után anyagi 
erőnk engedi, térjünk át a modernebb fejlődés követelte 
intézmények létesítésének kérdésére is.

Anyagi helyzetünk fölötti szemlélődés közben önkén
telenül is visszagondolunk arra a boldog korra, midőn 
e város háztartásának költségvetését pótadó egyáltalán 
nem terhelte, söl állandóan fölösleg mutatkozott a száma
dásokban. Ez nem is oly régi idő, hisz még idegenben ma 
is az a köztudat, hogy e város talán az egyedüli, mely 
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anyagi gondoktól menten jövedelmeiből bőven képes fedezni 
szükségleteit.

A városnak ezen anyagi jóhire ma is fönáll és 
jogosan mondható, hogy a számszerint 45° ,,-ban kifejezett 
pótadó tulajdonképen látszólagos, mert vagyoni helyzetünk 
figyelembe véve a város ingatlanait és egyéb értékeit 
igen sokj hazai városénál jóval kedvezőbb. Hogy pedig 
pótadónk számszerint eléggé magas ennek két oka van: 
első az. hogy a pótadóalapot képező egyenes államiadó 
csak 50.000 korona, mivel legtöbb adót fizetőink idegen
ben járulnak a közterhekhez; második és már talán rajtunk 
múló ok az, hogy a városi vagyon nincs megfelelöleg 
hasznosítva.

Ehelyütt csupán két körülményre kívánok rámutatni, 
melyek utóbbi állításomat evidensen igazolják. Mindnyájan 
tudjuk, hogy a város főterétől 72 méter távolságban folyó 
malomárok jelentékeny és kihasználásra érdemes vizieröt 
rejt magában. E vizierőnek a legutóbb megejtett föl
mérések és számítások szerint alig 10 —15%-a van 
ódonszerü s minden rendszert nélkülöző malmaink hajtá
sára fölhasználva.

A legutóbbi évek tapasztalatai azt igazolják, hogy ma 
midőn a fűtő és egyéb géptápláló anyagok ára rohamosan 
emelkedik, semmiféle mechánikai erő nem képes a természet
nyújtotta erővel fölvenni a versenyt.

Egy másik talán még kevésbbé kihasznált jövedelmi 
forrása lehet a városnak, a csorda céljaira használt terület 
gazdaságosabb s ennek dacára a polgárság érdekeit leg- 
kevésbbé sértő kihasználása.

Legyen szabad ezalkalommal röviden rámutatnom 
az eddigi pénzügyi ténykedéseink helytelenségére, melyek 
mellett azon hitben, hogy talán ezáltal csekélyebb meg- 
terheltetésben lesz részünk, épp ennek ellenkezőjét érjük el.

Tudvalevő dolog, hogy a rendkívüli és nagyobb 
összeget igénylő szükségleteink fedezésére a törzsvagyonból 
szoktunk bizonyos összeget fölhasználni 20, illetve leg
újabban 10 év alatti visszafizetés kötelezettsége mellett. 
Ezzel tulajdonképen a leghelytelenebb pénzügyi politikát 
követjük, mert a törzsvagyonból elhasznált érték kamatai 
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elvesztésén kívül, a jelzett idő alatt állandóan a vissza
fizetendő összeg kamatai is veszendőbe mennek s így 
a helyett, hogy ha az ilyen pénzügyi műveleteket kölcsön 
utján végeznék, miáltal mai viszonyok szerint amortizacios 
hányadként 5’5 százalékot fizetnénk, 8- -9" o-kal terheljük 
meg önmagunkat. Tehát, ha helyesebb pénzügyi politikát 
akarunk követni, úgy ezzel a rendszerrel szakitnunk kell 
s a nagyobbszabású dolgok céljaira, valamint az eddig 
a lörzsvagyonból föntirt módon fölhasználtak visszatéríté
sére egy hosszabb lejáratú, nagykölcsönt kell fölvennünk. 
Ily kölcsön fölvételének helyességét csaknem minden hazai 
város példája igazolja, de e mellett szól azon elv is, hogy 
a létesíteni tervezett intézmények nem csupán a jelen kornak 
szólnak, hanem annak gyümölcseit a következő nemzedékek 
is élvezni fogják, miért is illő, hogy azoknak terheiben is 
résztvegyenek.

Mindezekről részletesebben fogok szólni tervezetem 
későbbi részében, midőn a létesítendő intézmények finan- 
cirozásával lesz alkalmam behatóbban foglalkozni.

Lássuk már most, melyek azon létesítmények, illetve 
intézmények, melyek városunk jövő fejlődésének alapköveit 
képezik ?

E tekintetben könnyen megkapjuk a feleletet, mert 
ha csupán rövid szemlél tartunk városunk mai helyzete 
felett, könnyen rájövünk azon hiányokra, melyek elkezdve 
a várost reprezentálni hivatott tanácsháztól le egészen 
a külváros kövezetéig lépten-nyoinon szemünkbe ötlenek.

Egyenként felsorolom azon alkotásokat és intézménye
ket, melyek megvalósítása, ha a fejlődés igazi hívei vagyunk, 
önkéntelenül is magukra hívják figyelmünket.

Ezek közé tartoznak mint égetően szükségesek:
A városház és közvágóhíd kérdésének megoldása. Nem 

annyira égetően szükségesek, de alapjában véve a moder
nebb fejlődés, valamint a közegészség, köztisztaság tehát 
a közjóiét által legelső helyre helyezettek: a vízvezeték és 
csatornázás, közvilágítás, járda és kövezet ügye.

Egy külön csoportot képezhetnének a mindinkább 
előtérbe nyomuló népoktatásunk érdekében hozandó áldo
zatok, melyeket tervezetemuci mellőzni szándékozom, mivel 
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